

كتاب الصيام من

عمدة الأحكام

من كلام خير الأنام

الحافظ الإمام عبد الغني بن عبد الواحد المقدسي

The Book of Fasting

Umdat Al- Ahkaam

Al-Haafidh Al-Imaam AbdulGhanee Al-Maqdisee

Died: 600h

THE BOOK OF FASTING | كتاب الصيام

عن أبي هريرة رضي الله عنه ، قال : قال رسول الله صلى الله عليه وسلم: لا تَقَدِّمُوا رمضان بصوم يوم ، ولا يومين ، إلا رجلا كان يصومُ صوماً فليصمهُ" .

1. Abu Hurayrah (radhiAllaahu anhu): The Messenger of Allaah (ﷺ) said, "**Do not precede Ramadhan by fasting one or two days before it begins, unless for a person who habitually fasts it, then let them fast it.**"

عن عبد الله بن عمر رضي الله عنهما ، قال : سمعت رسول الله صلى الله عليه وسلم يقول: "إذا رأيتموه فصوموا ، وإذا رأيتموه فأفطروا ، فإن غمَّ عليكم فاقْدُرُوا له" .

2. Abu Hurayrah (RadhiAllaahu anhu) narrated: ‘The Prophet (ﷺ) said, "**Start fasting after you have seen it, and end the fast when you see it. If it is cloudy and cannot be seen, then estimate its sighting.**"

عن أنس بن مالك رضي الله عنه ، قال : قال رسول الله صلى الله عليه وسلم: "تَسَحَّرُوا ، فإن في السَّحُورِ بَرَكَةٌ"

3. Anas Ibn Maalik (radhiAllaahu anhu) narrated: the Messenger of Allaah (ﷺ) said: "**Take Sahoor, for in Sahoor there is blessing.**"

عن أنس بن مالك رضي الله عنه ، عن زيد بن ثابت رضي الله عنه، قال : تَسَحَّرْنَا مع رسول الله صلى الله عليه وسلم ، ثم قام إلى الصلاة ، قال أنس : قلت لزيد : كم كان بين الأذان والسَّحُور ، قال : قَدْرُ خمسين آية

4. Upon the authority of Anas Ibn Maalik (radhiAllaahu anhu); upon the authority of Zayd Ibn Thaabit (radhiAllaahu anhu), "**We took the Sahoor (pre-dawn meal) with the Prophet (ﷺ) and then stood up for the Prayer.**" Anas said: I asked Zayd: "**how long was the interval between the Adhaan and the Sahoor?**" He replied, "**[The interval was] what was sufficient to recite fifty Aayaat.**"

عن عائشة ، وأمّ سلمة رضي الله عنهما: أن رسول الله صلى الله عليه وسلم كان يُدركه الفجر ، وهو جُنُبٌ من أهله ، ثم يغتسلُ ويصومُ

5. Aaishah and Umm Salama (radhiAllaahu anhuma) narrated that the Fajr time would come whilst the Messenger of Allaah (ﷺ) is in a state of Janaabah (Major Impurity) due to intimate relations with his family, and then he would perform Ghusl and fast.

عن أبي هريرة رضي الله عنه ، أن النبي صلى الله عليه وسلم قال : "من نسي وهو صائم ، فأكل أو شرب ، فليتم صومه ، فإنما أطعمه الله وسقاه" .

6. Abu Hurayrah (radhiAllaahu anhu) narrates that the Prophet (ﷺ) said: **"Whoever forgot he was fasting, so ate and drank, let him complete his fast. It was Allaah who fed him and gave him to drink."**

عن أبي هريرة رضي الله عنه ، قال : بينما نحن جلوس عند النبي صلى الله عليه وسلم إذ جاءه رجل ، فقال : يا رسول الله ، هلكت ، فقال : "مالك" ، قال : وَقَعْتُ عَلَى امْرَأَتِي وَأَنَا صَائِمٌ . وفي رواية : أَصَبْتُ أَهْلِي فِي رَمَضَانَ . فقال رسول الله صلى الله عليه وسلم : "هل تجد رقبة تُعْتِقُهَا" ، قال : لا ، قال : "فهل تستطيع أن تصومَ شهرين متتابعين" ، قال : لا ، قال : "فهل تجد إطعامَ ستين مسكيناً" ، قال : لا ، قال : فسكت النبي صلى الله عليه وسلم ، فبينما نحن على ذلك ، أتى النبي صلى الله عليه وسلم بِعَرَقٍ فِيهِ تَمْرٌ . وَالعَرَقُ المِكَتَلُ . قال : "أين السائل" ؟ قال : أنا ، قال : "خذ هذا ، فتصدق به" ، فقال : على أفقر مني يا رسول الله ، فوالله ما بين لا بيتيها . يريد الحرّتين . أهل بيت أفقر من أهل بيتي ، فضحك النبي صلى الله عليه وسلم ، حتى بدت أنيابه ، ثم قال : "أطعمه أهلك" .
الحرّة : أرض تتركبها حجارة سودّ .

7. Abu Hurayrah (radhiAllaahu anhu) narrates: Whilst we were sitting with the Prophet (ﷺ) a man came to him, and said: **O Messenger of Allaah, I am ruined.** He replied: **What is wrong with you?** He replied: **I had intercourse with my wife whilst I was fasting.** In a narration: **I have had intercourse with my wife during the month of Ramadan.**

So the Messenger of Allaah (ﷺ) said: **Can you find a slave to emancipate?** He said: **No.**

The Prophet said: **Can you observe fast for two consecutive months?** He said: **No.**

He (the Prophet) said: **Can you provide food to sixty poor people?** He said: **No.**

The Prophet (ﷺ) then remained silent, and whilst we were all in this state a basket containing dates was brought to the Prophet (ﷺ).

He said: **Where is the questioner?** He replied: **Me.**

The Prophet (ﷺ) said: **Take this, and give it in charity.**

He replied: **Am I to give to one who is poorer than me? By Allaah, there is no family poorer than mine between the two lava plains of Madeenah.**

The Prophet (ﷺ) laughed so much that his molar teeth became visible and said: **Go and give it to your family to eat.**

Chapter: Fasting whilst travelling | باب: الصوم في السفر

عن عائشة رضي الله عنها ، أَنَّ حمزةَ بنَ عمرو الأَسلميِّ ، قالَ للنبيِّ صلى اللهُ عليه وسلم : أَصومُ في السفرِ . وكانَ كثيرَ الصيامِ . قالَ : "إن شئتَ فصمِّ ، وإن شئتَ فأفطرُ"

8. Aisha (radhiAllaahu anhaa) narrated: That Hamza Ibn ‘Amr Al-Aslami said to the Prophet (ﷺ): **Should I fast whilst on a journey?** He used to fast a lot.

The Prophet (ﷺ) replied: **If you want to, fast. If you want to, do not fast.**

عن أنسِ بنِ مالكٍ رضي اللهُ عنه قالَ: كنا نَسافرُ معَ النبيِّ صلى اللهُ عليه وسلم، فلم يَعبِ الصائمُ على المفطرِ، ولا المفطرُ على الصائمِ.

9. Anas Ibn Maalik (radhiAllaahu anhu) said: **We used to travel with the Prophet (ﷺ), a person who was fasting would not rebuke one who was not, and a person who was not fasting would not rebuke a person who was fasting.**

عن أبي الدرداء رضي اللهُ عنه قالَ: خَرَجْنَا معَ رسولِ اللهُ صلى اللهُ عليه وسلم في شهرِ رمضانَ ، في حرٍّ شديدٍ ، حتى إن كانَ أحدُنا يَبضعُ يدهَ على رأسِهِ من شِدَّةِ الحرِّ ، وما فينا صائمٌ إلا رسولُ اللهُ صلى اللهُ عليه وسلم، وعبُدُ اللهُ بنُ رَواحةٍ

9. Abu Ad-Dardaa (radhiAllaahu anhu) said: We went out with the Messenger of Allaah in the month of Ramadhaan in extreme heat, it was so hot that one of us would place his hand on his head due to the severity of the heat. Nobody amongst us was fasting except the Messenger of Allaah (sal Allaahu alayhi w sallam) and Abdullah Ibn Rawaahah.

عن جابرِ بنِ عبدِ اللهِ رضي اللهُ عنهما قالَ : كانَ رسولُ اللهُ صلى اللهُ عليه وسلم في سفرٍ ، فرأى زحاماَ ورجلاَ قد ظَللَ عليه ، فقالَ : " ما هذا " ، قالوا : صائمٌ ، قالَ : " ليس من اليرِّ الصومُ في السفرِ " .
وفي لفظٍ لمسلم : "عليكم بِرُخصةِ اللهِ التي رَحَّصَ لكم" .

10. Jaabir Ibn Abdillah (radhiAllaahu anhumaa) said: The Messenger of Allaah (ﷺ) was on a journey and saw a crowd of people, and a man was being shaded (by them). He asked: **what is this?**

They replied: **He (the man) is fasting.**

The Prophet (ﷺ) said: **It is not righteousness that you fast on a journey.**

In the wording of Muslim: **Upon you are the allowances which Allaah has allowed for you.**

عن أنس بن مالك رضي الله عنه ، قال : كنا مع رسول الله صلى الله عليه وسلم في سفر ، فمنا الصائم ، ومنا المفطر ، قال : فنزلنا منزلاً في يوم حارٍ ، وأكثرنا ظلاً صاحبُ الكساءِ ، ومنا من يتقي الشمس بيده ، قال : فسقط الصوأم ، وقام المفطرون فضربوا الأبنية ، وسقوا الركاب ، فقال رسول الله صلى الله عليه وسلم : " ذهب المفطرون اليوم بالأجر "

11. Anas Ibn Maalik (radhiAllaahu anhu) narrates: **we were with the Messenger of Allaah (ﷺ) on a journey. Some of us were fasting whilst others were not fasting. We got down at a place on a hot day. Most of us had a cloth for shelter. There were also those amongst us who sheltered (themselves against the rays of the) sun with the help of their hands.**

Those who were fasting fell down. Those who were not fasting pitched tents and watered the mounts.

Thereupon the Messenger of Allaah (ﷺ) said: The breakers of the fast have taken away the reward today.

عن عائشة رضي الله عنها قالت: كان يكون عليّ الصوم من رمضان، فما أستطيع أن أقضي إلا في شعبان

12. Aaishah (Allaah be pleased with her) as saying: **I had to complete some of the fasts of Ramadan, but I could not do it but during the month of Sha'ban**

عن عائشة رضي الله عنها أنّ رسول الله صلى الله عليه وسلم قال: "من مات وعليه صيام صام عنه وليه"

13. Aaishah (radhiAllaahu anhaa) narrates that the Messenger of Allaah (ﷺ) said: **Whoever dies while he still has some fasts to make up, then his heir should fast on his behalf.**

وأخرجه أبو داود ، وقال : هذا في النذرِ خاصةً ، وهو قولُ أحمد بن حنبل رحمه الله .

Abu Dawood also collected this narration and said: This applies to vows only; and this is the opinion of Ahmad Ibn Hanbal (rahimahullah)

عن عبد الله بن عباس رضي الله عنهما قال: جاء رجلٌ إلى النبي صلى الله عليه وسلم ، فقال : يا رسول الله إن أمي ماتت وعليها صومٌ شهرٍ ، أفأقضيه عنها ، قال : " لو كان على أمك دينٌ ، أكنت قاضيته عنها " ، قال : نعم ، قال : " فدين الله أحق أن يُقضى " .

14. Abdullah Ibn Abbaas (radhiAllaahu anhu) narrates: A woman came to the Messenger of Allaah (ﷺ) and said: **My mother has died, and fasts of a month are due from her.** Thereupon he said: **Don't you see that if debt was due from her, would you not pay it?** She said: **Yes.** Thereupon he said: **The debt of Allaah is more deserving of being paid.**

وفي رواية : جاءت امرأة إلى النبي صلى الله عليه وسلم ، فقالت : يا رسول الله ، إن أمي ماتت وعليها صومٌ نذرٍ ، أفأصوم عنها ، قال : " أفرايت لو كان على أمك دينٌ ، فقضيتيه ، أكان ذلك يُؤدِّي عنها " ؟ قالت : نعم ، قال : " فصومي عن أمك " .

In a narration: A woman came to the Prophet (ﷺ) and said: **O Messenger of Allaah, my mother died and she had a fast due to a vow, should I fast on her behalf?**

He replied: **Don't you see that if debt was due from her, would you not pay it?** She said: **Yes.**

He replied: **Fast on your behalf of your mother.**

عن سهل بن سعد الساعدي رضي الله عنه ، أن رسول الله صلى الله عليه وسلم قال : " لا يزال الناس بخير ، ما عجلوا الفطرَ ، وأخروا السحورَ " .

15. Upon the authority of Sahl Ibn Sa'ad As-Saai'dee (radhiAllaahu anhu), that the Messenger of Allaah (ﷺ) said: **The people will remain on the right path as long as they hasten the breaking of the fast.**

عن عمر بن الخطاب رضي الله عنه ، قال : قال رسول الله صلى الله عليه وسلم : " إذا أقبل الليل من

هاهنا ، وأدبر النهارُ من هاهنا ، وغربتِ الشمسُ ، فقد أفطر الصائمُ"

16. Umar Ibn Al-Khattaab (radhiAllaahu anhu) narrates, the Messenger of Allaah (ﷺ) said: **When night falls from this side and the day vanishes from this side and the sun sets, then the fasting person should break his fast.**

عن عبد الله بن عمر رضي الله عنهما قال: نهى رسول الله صلى الله عليه وسلم عن الوصال ، قالوا ، يا رسول الله إنك تواصل ، قال : "إني لستُ كهيتتكم ، إني أُطعمُ وأُسقى " .
ورواه أبو هريرة وعائشة وأنس بن مالك رضي الله عنهم .

17. Abdullah Ibn Umar (radhiAllaahu anhumaa) said: the Prophet (ﷺ) prohibited his Companions from observing continuous fasting without a break. They said: **But you observe fast continuously.** He replied, **I am not like you. I spend the night while my Lord provides me with food and drink.**

This has also been narrated from Abu Hurayrah, 'Aaishah and Anas Ibn Maalik (radhiAllaahu anhum)

ولمسلم عن أبي سعيد الخدري رضي الله عنه : "فأئیکم أراد أن یواصلَ فلیواصلَ إلى السَّحْرِ " .

In the narration of Muslim, upon the authority of Abu Sa'eed Al-Khudree (radhiAllaahu anhu): **Whoever wants continue his fast, then carry it on only till the Sahoor.**

Chapter: The best fast | باب أفضل الصيام وغيره

عن عبد الله بن عمرو بن العاص رضي الله عنهما ، قال : أخبر النبي صلى الله عليه وسلم ، أني أقول :
والله لأصومنَّ النهارَ ، ولأقومنَّ الليلَ ما عشتُ ، فقال النبي صلى الله عليه وسلم : "أنت الذي قلتَ
ذلك" ، فقلت له : قد قلتُه بأبي أنت وأمي يا رسولَ الله ، قال : "فإنك لا تستطيعُ ذلك ، فصمَّ وأفطرُ
، وقمَّ وتمَّ ، وصم من الشهرِ ثلاثةَ أيامٍ ، فإنَّ الحسنةَ بعشرِ أمثالها ، وذلك مثل صيام الدهر" ، قلت :
إني لأطيقُ أفضلَ من ذلك ، قال : "فصم يوماً ، وأفطر يومين" ، قلت : إني لأطيقُ أفضلَ من ذلك ،
قال : "فصم يوماً ، وأفطر يوماً ، فذلك صيام داود عليه السلام ، وهو أفضلُ الصيام" ، قلت : إني
لأطيقُ أفضلَ من ذلك ، فقال : "لا أفضلَ من ذلك"

18. Abdullah Ibn 'Amr Ibn A-'Aas (radhiAllaahu anhumaa) said: **The Messenger of Allaah (ﷺ) was informed that I have say: "By Allaah, I will fast all the days and pray all the nights as long as I live."**

On that, he asked me. **"Are you the one who says: 'I will fast all the days and pray all the nights as long as I live?'"**

I said, **"Yes, I have said it."** He said, **"You cannot do that. So fast (sometimes) and do not fast (sometimes). Pray and sleep. Fast for three days a month, for the reward of a good deed is multiplied by ten time, and so the fasting of three days a month equals the fasting of a year."**

I said, **"O Messenger of Allaah I can do (fast) more than this."**

He said, **"Fast on every third day. I said: I can do (fast) more than that."**

He said: **"Fast on alternate days and this was the fasting of David which is the most moderate sort of fasting."**

I said, **"O Allaah's Messenger (ﷺ)! I can do (fast) more than that."**

He said, **"There is nothing better than that."**

وفي رواية : قال : "لا صومَ فوقَ صومِ أخي داودَ عليه السلامُ . شَطْرَ الدهرِ . صم يوماً وأفطر يوماً"

In a narration he said; **There should be no fast more than the fast of my brother Dawood (alayhi as-salaam) – half of time. Fast one day, do not fast the other day."**

عن عبد الله بن عمرو بن العاص رضي الله عنهما ، قال : قال رسولُ الله صلى الله عليه وسلم : "إنَّ أحبَّ
الصيامِ إلى الله ، صيامُ داودَ عليه السلام ، وأحبَّ الصلاةِ إلى الله ، صلاةُ داودَ عليه السلام ، كان ينام
نصفَ الليلِ ، ويقومُ ثلثه وينام سدسه ، وكان يصومُ يوماً ، ويفطرُ يوماً" .

19. Abdullah Ibn 'Amr Ibn Al-'Aas (radhiAllaahu anhumaa) said: the Messenger of Allaah (ﷺ) said: **The most beloved fast to Allaah is the fast of Dawood (alayhi as-salaam). The most beloved Prayer to Allaah is the Prayer of Dawood (alayhi as-salaam). He would pray half the night and pray a third, and sleep a sixth. He would fast a day, and not fast the next day.**

عن أبي هريرة رضي الله عنه ، قال : أوصاني خليلي رسول الله صلى الله عليه وسلم بثلاثٍ ، صيامِ ثلاثةِ أيامٍ من كلِّ شهرٍ ، وركعتي الضحى ، وأن أوترَ قبلَ أنْ أنامَ .

20. Abu Hurayrah (radhiAllaahu anhu) said: **My beloved friend the Messenger of Allaah (ﷺ) advised me with three matters: to fast for three days in every month, to perform two Rak'ah for Dhuhaa Prayer and to perform the Witr prayer before sleeping.**

عن محمد بن عباد بن جعفر ، قال : سألتُ جابرَ بنَ عبدِ الله ، أَمَّيَ النَّبِيِّ صَلَّى اللهُ عَلَيْهِ وَسَلَّمَ عَنْ صَوْمِ يَوْمِ الْجُمُعَةِ قَالَ : نَعَمْ .
وزاد مسلم: وربَّ الكعبة .

21. Muhammad ibn Abbaad Ibn Ja'far said: I asked Jaabir Ibn Abdillah: **Did the Prophet (ﷺ) forbid fasting on Friday?** He said: **Yes.**

Muslims added: "...by the Lord of the Ka'bah"

عن أبي هريرة رضي الله عنه ، قال : سمعتُ رسولَ الله صلى الله عليه وسلم ، يقول: " لا يصومَنَّ أحدكم يومَ الجمعةِ ، إلا أن يصومَ يوماً قبله ، أو يوماً بعده " .

22. Abu Hurayrah (radhiAllaahu anhu) said: **I heard the Messenger of Allaah (ﷺ) say: nobody amongst you should fast Friday, unless you join it with fasting a day before or a day after.**

عن أبي عُبَيْدِ مَوْلى ابْنِ أَزْهَرَ - واسمُهُ سَعْدُ بْنُ عُبَيْدٍ - قال : شَهِدْتُ العِيدَ معَ عَمَرَ بْنِ الخُطَّابِ رضي الله عنه ، فقال : هذانِ يومانِ هُنَّ رسولُ الله صلى الله عليه وسلم عن صيامِهِما ، يومُ فِطْرِكُمْ من صيامِكُمْ ، واليومُ الآخرُ تأكلون فيه من نُسُكِكُمْ .

23. Abu Ubayd, the freed slave of Ibn Azhar – and his name is Sa’ad Ibn Ubayd said: I was present for ‘Eid with ‘Umar bin Khattab (radhiAllaahu anhu). He said: **These two days the Messenger of Allaah (ﷺ) forbade fasting; a day when you break your fast, and another day you eat from your slaughter.**

عن أبي سعيد الخدري رضي الله عنه ، قال: نهي رسولُ الله صلى الله عليه وسلم ، عن صوم يومين : النحر ، والفطر ، وعن اشتِمال الصَّمَاءِ ، وأن يَحْتَبِيَ الرجلُ في ثوبٍ واحدٍ ، وعن الصلاة بعد الصبح والعصر ، أخرجه مسلم بتمامه ، وأخرج البخاريُّ الصومَ فقط .

24. Abu Sa’eed Al-Khudri (radhiAllaahu anhu) narrates: **the Messenger of Allaah (ﷺ) forbade fasting on two days, An-Nahr (the Day of Slaughter) and al-Fitr (breaking the fast of Ramadan); [he also forbade] sitting with one's legs drawn up, a man wrapping in one garment and praying after the Subh Prayer and after the Asr Prayer.**

Only al-Bukhaaree narrated the fasting.

عن أبي سعيد الخدري رضي الله عنه ، قال : قال رسولُ الله صلى الله عليه وسلم : "من صام يوماً في سبيل الله ، بَعَدَ اللهُ وجهَهُ عن النار سبعين خريفاً" .

25. Abu Sa’eed Al-Khudree (radhiAllaahu anhu) said: I heard the Prophet (ﷺ) saying: **Whoever fasts for one day for the sake of Allaah, Allaah will keep his face far away from the Fire for [a distance covered by a journey of] seventy years.**

Chapter: Laylat Al-Qadr | باب ليلة القدر

عن عبد الله بن عمر رضي الله عنهما ، أن رجالاً من أصحاب النبي صلى الله عليه وسلم أروا ليلة القدر في المنام ، في السبع الأواخر ، فقال رسول الله صلى الله عليه وسلم : "أرى رؤياكم قد توأمت في السبع الأواخر ، فمن كان منكم متحرّياً ، فليتحرّها في السبع الأواخر" .

26. Abdullah Ibn Umar (radhiAllaahu anhumaa) said: Men from the Companions of the Prophet (ﷺ) saw Laylat Al-Qadr (Night of Decree) in a dream in the last seven nights of Ramadan, whereupon the Messenger of Allaah (ﷺ) said, **"I see that your dreams all agree upon the last seven nights. Whosoever seeks it, let him seek it in the last seven nights."**

عن عائشة رضي الله عنها ، أنّ رسول الله صلى الله عليه وسلم قال : "تَحْرُوا لَيْلَةَ الْقَدْرِ فِي الْوَتْرِ مِنَ الْعَشْرِ الْأَوَاخِرِ"

27. Aaisha (radhiAllaahu anhaa) narrates, the Messenger of Allaah (ﷺ) used to observe I'tikaf in the last ten days of Ramadan and say: **Seek Laylat al-Qadr in the odd nights out of the last ten nights of Ramadhan.**

عن أبي سعيد الخدري رضي الله عنه ، أنّ رسول الله صلى الله عليه وسلم كان يعتكف في العشر الأوسط من رمضان ، فاعتكف عاماً ، حتى إذا كانت ليلة إحدى وعشرين – وهي الليلة التي يخرج من صبيحتها من اعتكافه – قال : "من اعتكف معي فليعتكف في العشر الأواخر ، فقد أريت هذه الليلة ثم أنسيته ، وقد رأيتني أسجد في ماءٍ وطينٍ من صبيحتها ، فالتمسوها في العشر الأواخر ، والتمسوها في كل وترٍ" ، قال : فَمَطَرَتِ السَّمَاءُ تِلْكَ اللَّيْلَةَ ، وَكَانَ الْمَسْجِدُ عَلَى عَرِيشٍ ، فَوَكَّفَ الْمَسْجِدُ ، فَأَبْصَرْتُ عَيْنَايَ رَسُولَ اللَّهِ صَلَّى اللَّهُ عَلَيْهِ وَسَلَّمَ ، وَعَلَى جَبْهَتِهِ أَثَرُ الْمَاءِ وَالطِّينِ مِنْ صُبْحِ إِحْدَى وَعِشْرِينَ .

28. Abu Sa'eed Al-Khudree (radhiAllaahu anhu) narrated that the Messenger of Allaah (ﷺ) used to observe I'tikaf in the middle ten days of Ramadan, he did this for a year. Once he stayed in I'tikaaf till the night of the twenty-first and it was the night in the morning of which he used to come out of his I'tikaaf.

The Prophet (ﷺ) said, **"Whoever was in I'tikaf with me should stay in I'tikaf for the last ten days, for I was informed [of the Night of Qadr] but I have been caused to forget it.**

I saw myself prostrating in mud and water in the morning of that night. So, look for it in the

last ten nights and in the odd ones of them."

He said: The sky rained that night and the roof of the mosque dribbled as it was made of leaf stalks of date-palms. I saw with my own eyes the mark of mud and water on the forehead of the Prophet (i.e. in the morning of the twenty-first).

Chapter of I'tikaaf | باب الاعتكاف

عن عائشة رضي الله عنها أن رسول الله صلى الله عليه وسلم كان يعتكف في العشرِ الأواخرِ من رمضان ، حتى توفاه الله تعالى ، ثم اعتكف أزواجه من بعده .

29. Aisha (radhiAllaahu anhaa) narrated: **the Messenger of Allaah (ﷺ) used to perform I'tikaf during the last ten days of Ramadan until he died. Then his wives used to perform I'tikaf after him.**

وفي لفظ : كان رسول الله صلى الله عليه وسلم يعتكف في كلِّ رمضان ، فإذا صلى العَدَاةَ جاء مكانه الذي اعتكف فيه .

In a wording: **The Messenger of Allaah would observe I'tikaaf every Ramadhaan, and after Praying the Morning Prayer, he used to enter the place of his I'tikaf**

عن عائشة رضي الله عنها ، أنها كانت تُرَجِّلُ النبيَّ صلى الله عليه وسلم، وهي حائضٌ ، وهو معتكفٌ في المسجدِ ، وهي في حُجْرَتِهَا ، يناولها رأسه .

وفي رواية : وكان لا يدخلُ البيتَ إلا لحاجةِ الإنسانِ .

وفي رواية : أنَّ عائشةَ قالت : إن كنتُ لأَدْخُلُ البيتَ للحاجةِ والمريضُ فيه ، فما أسألُ عنه إلا وأنا مارةٌ .

الترجيل : تسريح الشَّعرِ .

30. Aisha (radhiAllaahu anhaa) would comb the hair of the Prophet (ﷺ) whilst he was in her menses; he was observing I'tikaaf in the Masjid and she would be in her chambers, reaching to his head.

In a narration: He would not enter the house except to relieve myself

In a narration: Aisha said: **I would enter the house due to a need, and a sick person was there, and I would only inquire after him as I was passing through.**

عن عمرَ بنِ الخطابِ رضي الله عنه ، قال : قلت : يا رسول الله ، إني كنت نذرت في الجاهلية أن أعتكفَ ليلةً . وفي رواية يوماً . في المسجد الحرام ، قال : فأوفِ بنذرك ، ولم يذكر بعض الرواة يوماً ولا ليلةً .

31. Umar Ibn Al-Khattaab (radhiAllaahu anhu) said: I said, **O Messenger of Allaah, I made a vow in Jaahiliyyah to spend a night in I'tikaf – in a narration: for a day – in the Sacred Mosque.**

He (the Prophet) replied: **"Fulfil your vow."**

Some of the narrators did not mention a day nor a night.

عن صفية بنت حبيبي رضي الله عنها ، قالت : كان رسول الله صلى الله عليه وسلم معتكفاً في المسجد ، فَأَتَيْتُهُ أَزْوَرَهُ لَيْلًا ، فَحَدَّثْتُهُ ، ثُمَّ قَمْتُ لِأَنْقَلِبَ ، فَقَامَ مَعِيَ لِيَقْلِبَنِي ، وَكَانَ مَسْكُنُهَا فِي دَارِ أُسَامَةَ بْنِ زَيْدٍ ، فَمَرَّ رَجُلَانِ مِنَ الْأَنْصَارِ ، فَلَمَّا رَأَى رَسُولَ اللَّهِ صَلَّى اللَّهُ عَلَيْهِ وَسَلَّمَ أَسْرَعَا فِي الْمَشْيِ ، فَقَالَ النَّبِيُّ صَلَّى اللَّهُ عَلَيْهِ وَسَلَّمَ: "عَلَى رَسَلِكُمَا ، إِنَّهَا صَفِيَّةُ بِنْتُ حُبَيْبٍ" ، فَقَالَا : سُبْحَانَ اللَّهِ ! يَا رَسُولَ اللَّهِ ، فَقَالَ: "إِنَّ الشَّيْطَانَ يَجْرِي مِنْ ابْنِ آدَمَ مَجْرَى الدَّمِ ، وَإِنِّي خِفْتُ أَنْ يَقْذِفَ فِي قَلُوبِكُمَا شَرًّا . أَوْ قَالَ شَيْئًا"

32. Safiyyah Bint Huyyay (radhiAllaahu anhaa) narrated that whilst the Messenger of Allaah (ﷺ) was observing I'tikaf in the Masjid, I came to visit him one night and talked with him. Then I stood up to go back and he also stood up with me in order to bid me good-bye. She was at that time residing in the house of Usaamah Ibn Zaid.

Two men from the Ansaar happened to pass by him. When they saw the Messenger of Allaah, they began to walk swiftly, thereupon the Prophet (ﷺ) said to them: **Walk calmly, she is Safiyyah bint Huyyay.**

Both of them said: **May Allaah be glorified O Messenger of Allaah.**

He replied: **Shaytaan circulates in the body of man like the circulation of blood and I was afraid that some evil would enter in to your heart, or he said something."**

وفي رواية : أنها جاءت تزوره في اعتكافه في المسجد في العشر الأواخر من رمضان ، فتحدثت عنده ساعة ، ثم قامت تَنْقَلِبُ ، فَقَامَ النَّبِيُّ صَلَّى اللَّهُ عَلَيْهِ وَسَلَّمَ مَعَهَا يَقْلِبُهَا ، حَتَّى إِذَا بَلَغَ بَابَ الْمَسْجِدِ عِنْدَ بَابِ أُمِّ سَلَمَةَ ، ثُمَّ ذَكَرَهُ بِمَعْنَاهُ

In a narration: **She came to visit him whilst he was observing I'tikaaf in the Masjid, in the last ten days of Ramadhan, so she spoke with him for a while, then got up to leave. So the Prophet (ﷺ) also got up with her, until he reached the gate of Umm Salama... and then he mentioned the rest of what we mentioned.**